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Urrian haurdunaldian edo 
jaioberritan hiltzen diren 
haurren kontzientziazioa 
sustatzen da. Duela hamabi urte 
zure alaba Cora hilik jaio zen. 
Bizipen hartatik zure ibilbide 
profesionalak norabide berria 
hartu zuen eta haurdunen 
laguntzaile, doula izateko, 
formakuntza egin zenuen. 
Hala da, bai. Atzera begiratuta, ikus-
puntu arrazionaletik nire helburua 
doula izatea zen arren, uste dut pisua 
izan zuela amatasuna balioztatzeko 
aldarrikapenak. Beharra nuen nola-
bait, ama sentitzeko, soinean haur-
txorik izan ez arren. Doularen egite-
koaren inguruan ezer gutxi nekien, 
baina formakuntzaren inguruko in-
formazioa aztertu nuenean, argi eta 
garbi ikusi nuen hori zela nire tokia: 
dolua eta amatasun bereziak ikuspe-
gi ulergarri horretatik eta sostengu-
tik artatzea ezinbestekoa zen.

Duela hamabi urte bizirik gabe 
jaio zen zure alaba Cora. Zein 
dira gizartean eta sisteman 

dauden gabeziak haurtxoen 
doluari dagokionez?
2011ko urtarrilean jaio eta hil zen 
nire alaba eta garai hartan ez zegoen 
gaur egun adina baliabide. Hasieran, 
babesik gabe sentitu nintzen, bai 
nire inguruan eta baita osasun sis-
teman ere. Bartzelonan bizi naiz eta 
zorionekoa izan nintzen, izan ere, 
familia-talde baten laguntza zora-
garria izan nuen. Haiek ere, haurren 
heriotzen doluan zeuden. Astean 
behin elkartzen ginen eta nire salba-
zioa izan zen. Aldiz, ospitalean tratu 
ikaragarri txarra jaso genuen eta ez 
ziguten baliabiderik eman pairatu-
takoa kudeatzeko. 

Azken urteetan, Cor a Cor bezala, 
hainbat egitasmo sortu dira 
osasun sistemak dituen gabeziak 
asetzeko. Zer deritzozu?
Haurdunaldian eta jaioberritan hil-
tzen diren haurren familien arreta 
hobetzeko lanean buru-belarri ari-
tu gara, eta horri esker, gaur egun 
hobetzen ari da osasun sistemaren 
arreta. Ezinbertzekoa da osasun 

Noelia Sánchez haurdunaldi zein jaioberrien doluaren 
terapeuta da. Osasun sistemak haurtxoen heriotzak 
pairatu dituzten familiak artatzeko dituen gabeziak 
bere azalean ezagutu ondoren sortu zuen Cor a cor, 
haurdunaldian zein bizitzaren lehen urteetan galdu 
dituzten haurren familiak laguntzeko proiektua. 

“Haurtxoen heriotzak pairatu 
ditugun familien arreta 
hobetzeko asko dago egiteko”

HAURREN DOLUAREN 
TERAPEUTA

Noelia Sánchez

  SAIOA BALEZTENA     DANI CODINA

HUTSUNEAK SOSTENGATU
“Amak sortu zuen haur-eskolan kos-
kortu nintzen, 3 urte nituen haren 
ateak zabaldu zituenean. Nolabait, 
nire etxea izan zen. Agian horregatik, 
beti sentitu izan naiz eroso haurtza-
roarekin zerikusia duen edozertan lan 
egiten. Gerora, Gizarte-laneko ikas-
ketak hasi nituen, nire lehen aukera 
gizarte-hezitzailea izatea zen arren; 
notagatik ezin izan nuen. Baina, egun 
gutxi barru argi ikusi nuen egon nahi 
nuen tokian nengoela. Adingabeen 
babes-sistemarekin harremanetan ja-
rri nintzen eta pixkanaka-pixkanaka 
nire etorkizun profesionala diseina-
tzen hasi nintzen, gurasorik ez zuten 
haurrekin lanean. Orain, atzera begira-
tuz gero, bitxia iruditzen zait: gurasorik 
gabeko haurrekin lanean hasi nintzen 
eta orain seme-alabarik gabeko gura-
soekin lan egiten dut”.
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profesionalek eta erakundeek tratu dui-
na bermatzea. 

Hala ere tabua izaten jarraitzen du 
haurren heriotzak, ezta?
Tira, tabua da heriotza bera, eta bai, haurre-
na denean gehiago. Nire ustez, gizartean, 
gertakari mingarriak errefusatzen ditugu, 
eta ez hori bakarrik, garrantzia kentzen 
diogu, minik ez sentitzeko ahalegin inkon-
tzientean. Aldiz, heriotza perinatalaren ta-
bua hausteak aukera ematen die familiei 
oinazean hobeto sentitzeko, gutxiago epai-
tu eta askeago izateko, hildako seme-ala-
benganako maitasuna adierazteko. 

Zer behar dute ume baten heriotza 
jasaten duten familiek?
Euren haurtxoen heriotzak eragin dien 
mina eta maitasuna askatasunez bizi 
behar dute. Ez zaizkie batere axola iri-
tziak, aholkuak eta eskatu ez dituzten 
hitzak. Aitzitik, oso lagungarria izango 
zaie zer behar duten galdetzea. 

Nola jokatu behar luke haurtxo bat 
galdu duen familia baten inguruko 
jendeak?
Tentuz, errespetu handiz eta, aldi be-
rean, presentziaz. Seme-alaba galdu 

duen familiaren beharrak entzutea fun-
tsezkoa da, aholku, iritzi eta iradokizu-
nik gabe. Besarkadak eta babesa dira 
garrantzitsuenak, hitzak soberan dau-
delako. Ahal den neurrian, etxeko lane-
tan laguntza eskaintzea lagungarri izan 
daiteke, erosketak egin, etxea garbitzen 
lagundu... Mina eta hildako semea-ala-
barekiko maitasuna aintzat hartzea da 
kontua, funtsean, maitasuna eskaintzea, 
maitasun handia.

Familiei laguntzeaz gain, 
profesionalentzako formakuntzak 
ere antolatzen dituzu. Zertan datza 
prestakuntza hori eta zer topa 
dezakete osasun-langileek?
Helburu nagusia da nirekin prestakun-
tza egiten duten profesional denek uler-
tzea nola eragiten dion familia bati bere 
seme-alabaren heriotzak. Izan ere, nire 
ustez, profesional batek haurdunaldian 
edo jaioberritan hil den haurtxo batekin 
jarraitu beharreko protokoloak ez du 
garrantzirik, ez badio giza sentsibilitate-
rik eta babesik eskaintzen familiari. 

Horregatik, profesionalen 
arreta duina aldarrikatzen duzu, 
erabakigarria delako doluan 

aurrera egiteko. Nola jasotzen dute 
formakuntza profesionalek?
Azpimarragarriena da nire ikastaroe-
tara etorri diren profesional gehienak 
interes profesionalagatik heldu direla, 
sarri esperientzia pertsonal batek bul-
tzatuta edo inguru hurbilean gaia eza-
gutu duelako. Ikasturteak aurrera egiten 
duen heinean, norberak aldaketa bat ere 
sentitzen du eta pozgarria da aldaketa-
ren ikusle izatea. 

Zergatik da beharrezkoa 
ginekologoak eta emaginak 
haurdunaldiko eta jaiotza inguruko 
doluan laguntzeko prestatuta egotea?
Funtsezkoa da osasun profesional guz-
tiek prestakuntza eguneratua jasotzea, 
heriotza perinatalak eta neonatalak lau 
haurdunaldietatik bat astintzen duela-
ko. Nahitaezkoa izan beharko luke haur-
txo baten heriotza pairatzen duen fami-
liekin lan egiten duten profesional orok 
doluaz ezagutza minimoa izatea. Forma-
kuntzaren bitartez baino ez da berma-
tuko artapen duina. Seguru asko, ezin 
dugu lortu umeen heriotzak saihestea, 
baina, zalantzarik gabe, haur horiek be-
giak betiko ixtean jasotzen dugun arreta 
hobetzeko asko dago egiteko. 

"Ospitalean tratu ikaragarri txarra jaso genuen eta ez ziguten baliabiderik eman pairatutakoa kudeatzeko". 


